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a r m a n m e l i . i r  
 مصاحبه عجیب رئیس سابق صداوسیما

حواشیبیپایان
انتصابعلیعسگری

 سازمان بازرسی بررسی می کند
گفت وگــو

مهدی ذاکریان در گفت وگو با »آرمان ملی«:        
مراقبسنگاندازيهادربرجامباشيد؛

حتيچين
   بدون حضور معمار برجام- ظریف- چگونه همفكري 

مي کنید؟

آرمان ملی: ظاهـــرا حواشــــی انتصاب 
علی عسگری رئیــس ســــــابق صداوسیما 
به مدیریت هلدینگ خلیج فارس قصد پایان 
ندارد. دیروز ویدئوی کوتاهی از گفت وگوی 
عبدالعلی علی  عسگری، رئیس پیشین سازمان 
هلدینگ  فعلی  مدیرعامل  و  صداوسیما 
پتروشیمی خلیج فارس در فضای مجازی 
منتشر شد که با واکنش کاربران مواجه شد. 
در این ویدئو خبرنگار از علی عسگری درباره 
برنامه هایش می پرسد و او پاسخی بی ربط و 
از سر رفع تکلیف می دهد. برخی از منابع آگاه 
معتقدند این انتصاب کاملا سیاسی بوده و بدون 
در نظر گرفتن تخصص رئیس پیشین سازمان 
صداوسیما انجام شده است. البته ناگفته نماند 
حرف و حدیث ها پیرامون انتصابات پرحاشیه 
در دولت سیزدهم کم نبوده ولی این مورد به 
دلیل اهمیت هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
و بی ارتباط بودن رزومه کاری علی عسگری به 
حوزه صنعت پتروشیمی، بیش از سایر موارد 
حاشیه ساز شده است. این در حالی است که 
حتی گفته می شود امکان استیضاح حجت ا... 
عبدالملکی، وزیر کار فعلی به دلیل انتصابات 
غیرمتعارف در چارچوب این وزارتخانه محوری 
به مراتب بیشتر از سایر اعضای کابینه است. 
هرچند در وزارتخانه های دیگری اعم از اقتصاد، 
صمت، بهداشت، نفت، راه و... نیز انتصابات پر 

حرف و حدیث کم نبوده است. 
 ورود سازمان بازرسی به یک انتصاب 
 خبرنگار تسنیم از ورود سازمان بازرسی به 
انتصاب علی عسگری خبر داد. مهدی بختیاری 
در توئیتی نوشت:  »شنیده شده؛ سازمان 
بازرسی پس از اطلاع از انتصاب علی عسگری 
به مدیرعاملی هلدینگ خلیج فارس، به موضوع 
ورود کرده و در گزارش هشداری به وزیر نفت، 
نسبت به این اقدام چند نکته را متذکر شده:  
اولین مسئله، عدم رعایت ترتیبات مربوط به 
برگزاری مجمع عمومی است  دوم: چون این 
هلدینگ یک شرکت بورسی هست، باید قبل 
از انتصاب مدیرعامل، تایید صلاحیت وی از 
سازمان بورس اخذ می شد. سوم این سوال 
که با توجه به اینکه علی عسگری در استخدام 
دولت است، چطور می تواند مدیرعامل این 

شرکت باشد؟«
 ادعای پرداخت پول به رسانه ها 

خبرآنلاین هم نوشت: »به دنبال انتشار 
خبر انتصاب عبدالعلی علی عسگری، رئیس 
پیشین سازمان صداوسیما به عنوان مدیرعامل 
هلدینگ بزرگ خلیج فارس که گفته می شود 
به رغم دارا نبودن تخصص لازم از سوی رئیسی 
انجام شد. یک منبع آگاه در رابطه با همین 
انتصاب گفت که برخی از اطرافیان آقای 
علی عسگری با پیشنهاد مبالغی قابل توجه به 
رسانه ها و کانال های تلگرامی در پی توجیه این 
انتصاب در مرحله اول و همچنین بزرگنمایی 
از مدیریت علی عسگری طی ماه های آینده 
هستند. این منبع آگاه همچنین اضافه کرد 
که نحوه این سفید سازی به اینگونه است که 
رسانه ها در ازای دریافت مبالغی وظیفه پیدا 
می کنند که در گفت وگو با اقتصاددان ها و 
نمایندگان مجلس ضمن تمجید از شخصیت 
علی عسگری، مدیرعاملی او بر بزرگ ترین 
پتروشیمی خلیج فارس را امری ضروری و در 
جهت عملکرد انقلابی دولت سیزدهم معرفی 
نمایند. بنابر گزارش دیده بان ایران؛ رئیس سابق 
صداوسیما دارای کارشناسی مهندسی برق 
پلی تکنیک تهران و کارشناسی ارشد مدیریت 
دانشگاه تهران و دکترای مهندسی صنایع 
دانشگاه علم و صنعت است. علی عسگری پس 
از آغاز به کارش در پتروشیمی خلیج فارس 
منتقدان خود را به نگرانی درباره قطع دست 
اندازی هایشان به این هلدینگ بزرگ متهم 
کرده بود. هادی بیگی نژاد یکی از نمایندگان 
مجلس یازدهم در واکنش به این انتصاب 
جنجالی به رسانه ها گفته بود که انتخاب 
علی عسگری به عنوان مدیرعامل پتروشیمی 
خلیج فارس نه به دستور وزیر نفت بلکه با توصیه 

و تاکید نهادهای بالاتر صورت گرفته است. 
 عذرخواهی باشگاه خبرنگاران 

خبر  کننده  منتشر  رسانه های  از  یکی 
استعفای علی عسگری از مدیریت هلدینگ 
خلیج فارس باشگاه خبرنگاران جوان بود. 
همین موضوع ابهامات زیادی ایجاد کرد 
به ویژه آن که خبر استعفا تکذیب شد. دیروز 
باشگاه خبرنگاران جوان وابسته به صداوسیما 
استعفای  خبر  انتشار  از  عذرخواهی  با 
علی عسگری نوشت که استعفای علی عسگری 
را منابع رسمی دولت گزارش کردند. این رسانه 
نوشته است: در پی گمانه زنی های مختلف 
درباره نحوه انتشار خبر خلاف واقع استعفای 
آقای علی عسگری از مدیرعاملی هلدینگ 
خلیج فارس، به اطلاع مخاطبان می رساند 
این خبر را مسئول رسمی اطلاع رسانی یک 
نهاد دولتی در اختیار باشگاه خبرنگاران قرار 
داده بود. با توجه به مطمئن بودن منبع خبر، 
انتشار خبر از طریق عادی تحریریه و بدون 
دخالت مدیر باشگاه و مدیران خارج از باشگاه 
در سازمان صداوسیما بوده است. باشگاه 
خبرنگاران از آقای علی عسگری و مخاطبان 
برای انتشار این خبر خلاف واقع عذرخواهی 
می کند. امید است این عذرخواهی موجب 
از بین رفتن فرصت طلبی اختلاف افکنان در 

سایه شود.

گــــزارش

آرمان ملی: شامگاه شنبه صداهای مهیبی در غرب کشور 
سبب واهمه شد. ساعتی پس از آن بود که برخی رسانه ها 
نوشتند: »بنا بر گزارش های غیررسمی این صداها در چهار 
استان کرمانشاه، کردستان، همدان و ایلام شنیده شده است.« 
در اولین واکنش ها، سعید کتابی فرماندار شهرستان اسدآباد 
درباره شنیده شدن صدای مهیب در غرب کشور گفته »صدایی 
در حول و حوش ساعت ۲۴ شنیده شد. ابتدا گمان رفت که 
صدای رعد و برق با توجه به شرایط جوی است، اما این امکان 
رد شد.« به گفته او »هیچ گونه انفجاری در سطح شهرستان 
نداشتیم، با دستگاه های خدمات رسان در تماس هستیم و 
اتفاقی در حوزه گاز، اورژانس، آتش نشانی نبوده و در شهرستان 
گزارشی نداشتیم.« این مقام محلی گفته »در حال حاضر نیز 
دستگاه های خدمات رسان در حال بررسی هستند و با تمام 
روسای ادارات در تماس مستقیم هستم و بحثی در جایگاه های 
سوخت نیز رخ نداده است.« او تاکید کرده »امکان اینکه صدا 
از شهری دیگر رسیده باشد و یا زلزله باشد هم وجود دارد که 
در حال پیگیری هستیم.« بنا بر گزارش فارس، کتابی افزوده 
»زلزله نگاری هم بررسی شد، ستاد بحران در حال پیگیری 
است اما تا کنون هیچ گزارشی دال بر اینکه اتفاق خاصی در 
شهرستان رخ داده باشد، نرسیده است.« شامگاه شنبه صدای 
انفجار مهیبی در شهرهای استان همدان شنیده شده است. 
خبر فوری در آن مقطع نوشت: »هنوز مشخص نیست که منبع 
و علت آن کجا و چه بوده است اما شدت صدا در بعضی جاها به 
حدی بوده که در و پنجره های خانه هم لرزیده است و مردم را 
به بیرون از خانه کشانده است.« همچنین عصر ۱۴۰۰ در شهر 
رزن که صد کیلومتر با همدان فاصله دارد مدعی شنیده شدن 

صدای مهیب انفجار شد. در همان شامگاه شنبه »صابرین نیوز« 
در خبری تایید نشده مدعی شد صدای انفجار در کرمانشاه، 
سنندج و همدان، در نتیجه رزمایش پدافند هوایی ایران برای 
آزمایش سامانه های پدافند هوایی جدید است که به تازگی به 
زرادخانه نیروهای مسلح ایران پیوسته اند. طبق این خبر، این 
سامانه های پدافندی به تازگی تحویل یگان های عمل کننده در 
غرب کشور شده اند. این تمرین های ناگهانی و شبانه بخشی از 

راهبرد آمادگی پدافند کشور است. 
    ادعاهای متناقض 

روز گذشته تسنیم نوشت: در پی شنیده شدن صداهای 
مهیب در شب در برخی استان های غربی کشور و انتساب آن به 
آزمایش سامانه های پدافندی هوایی و فعالیت آموزشی و نظامی، 
یک منبع آگاه نیروهای مسلح این گمانه زنی ها را رد کرد و گفت: 
صداهای شنیده شده ارتباطی با فعالیت های نیروهای مسلح و 
تست سامانه های پدافندی ندارد. این مقام آگاه همچنین برخی 
گمانه زنی ها در فضای مجازی که علت صداهای شنیده شده را 
به انجام عملیات خرابکارانه و حمله خارجی نسبت می دادند 
را نیز تکذیب کرده و تاکید کرد منبع اصلی صدای شنیده 
شده وقوع رعد و برق در منطقه غرب کشور بوده است. در روز 
گذشته معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور هم با رد هرگونه 
گمانه زنی درباره علت صدای مهیب در شهرستان اسدآباد 
استان همدان، گفت: صدای شنیده شده ناشی از رعد و برق 
بوده و حادثه خاصی رخ نداده است. سیدمجید میراحمدی 
درباره شنیده شدن صدای مهیب در استان همدان، گفت: با 
بررسی دستگاه های امنیتی و انتظامی مشخص شد که صدای 
شنیده شده ناشی از رعد و برق بوده و حادثه خاصی رخ نداده 

است. همچنین معاون سیاسی و امنیتی استانداری همدان 
گفت: تا این لحظه احتمال می دهیم منشاء صدای انفجار شب 
گذشته مربوط به برخی اقدامات آموزشی بوده باشد. مهدی 
باب الحوائجی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: در پی شنیده 
شدن صدای مهیب انفجار در یکی از شهرستان های استان 
همدان در شب گذشته، همه دستگاه ها و نهادهای امنیتی، 
انتظامی و اطلاعاتی به دستور استاندار بسیج شدند تا منشاء 
این صدای انفجار را بیابند. وی اضافه کرد: پیگیری ها نشان 
داد در استان همدان انفجاری رخ نداده و صدای شنیده شده 
مربوط به استان های همجوار بوده است، در این راستا استاندار 
همدان با استانداران استان های همجوار تماس گرفته تا اگر 
انفجاری در این استان ها رخ داده و نیاز به کمک همدان است 
نیروهای استان وارد عمل شوند که خوشبختانه این استانداران 
نیز اعلام کردند استان های آنها در امنیت کامل به سر می برد. 
باب الحوائجی اظهار کرد: احتمال ما تاکنون این است که این 
صدا مربوط به برخی از اقدامات آموزشی بوده که به احتمال 
قریب به یقین این موضوع درست است و وزارت کشور در حال 
پیگیری و رصد بوده تا منطقه آموزشی به سمع و نظر مردم 

برسد. 
    توقف پروازها در غرب کشور

توقف پروازها در آسمان غرب کشور به شایعات افزود اما 
ابوالقاسم جلالی معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان 
هواپیمایی درباره توقف پروازها در آسمان غرب کشور و در 
پاسخ به این سوال که آیا توقف پروازها ارتباطی با صدای مهیب 
شنبه شب در این مناطق دارد، گفت: تنها دلیل توقف پروازها 
در غرب کشور شرایط جوی است. پرواز خرمشهر از تهران آماده 
پرواز بود که به دلیل شرایط نامساعد جوی، تشخیص داده شد 
که بهتر است این پرواز انجام نشود. وی ادامه داد: همچنین از 
صبح دیروز چند پرواز در این مسیر standby بوده اند که تمام 
این پروازها برای حفظ ایمنی پرواز و جان مسافران لغو شدند 
تا شرایط جوی در این مسیر بهبود پیدا کند و توقف پروازها در 

این مناطق به موضوع دیگری ارتباط ندارد. 

منبع آگاه در نیروی مسلح: ارتباطی با فعالیت های نظامی ندارد

ابهام در منبع صداهای شنبه شب غرب کشور  
  معاون وزیر کشور: صدای رعد و برق در منطقه بوده است                        فرماندار اسدآباد: رعد و برق نبود 

جلسه رئیس جمهور با علی لاریجانی در روزهای اخیر سبب 
واکنش هایی شده است و همه به دنبال آن هستند تا بدانند آیا موضوعی 
 غیر از توافقنامه چین میان آنها ردوبدل شده است یا خیر. دیروز 
.. یوسفیان ملا، نماینده مجلس یازدهم و از همراهان علی  . عزت ا
لاریجانی، درباره جلسه اخیر ابراهیم رئیسی با حضور علی لاریجانی و 
دیگر چهره های مطرح سیاست خارجی گفت: »من از جزئیات آن جلسه 
اطلاعی ندارم اما آقای رئیسی گفتند می خواهیم بین دولت و نخبگان 
کشور ارتباطی شکل بگیرد اما این که آیا از کسی تاکنون در حوزه های 
مختلف دعوت کرده باشند اطلاعی ندارم. قبلا هم دولت در این زمینه 
صحبت کرده بود که بعد از انتخابات رقابت ها تبدیل به رفاقت شود.«، 
او در ادامه نسبت به استفاده از نظرات مختلف در دولت و شعار دولت 
فراجناحی رئیسی افزود: »کشور امروز دچار مشکلات جدی است و 
کسانی که تجربه دارند کمک خوبی برای حل مشکل هستند و انتقادی 

که تاکنون بوده است پیرامون افرادیست که خود تصمیم می گیرند.

دبیرکل احزاب کارگزاران و اتحاد تغییر کردند تا مسیر جدیدی در 
سیاست ورزی طی شود. در این میان حزب اعتمادملی فعالیت رسانه ای 
نداشت تا اینکه دیروز یک عضو شورای مرکزی این حزب گفت: تمرکز 
حزب فعلا بر روی بازسازی و بازنگری در ارکان حزب و تلاش برای 
برگزاری پیش کنگره است و به غیر از شرکت در نشست جبهه اصلاحات 
و تبادل نظر در موضوعات مطرح شده، بحث جدی درباره سیاست 
اصلاح طلبانه نداشتیم. صادق جوادی حصار درباره برنامه ریزی برای 
حضور در انتخابات ۱۴۰۲ گفت: هنوز برنامه ای برای انتخابات از طرف 
حزب اعتماد ملی اعلام نشده است و بناست قبل از انتخابات ۱۴۰۲، کنگره 
داشته باشیم تا اعضای جدید در آن مشخص شوند. حزب هر تصمیمی 
بخواهد بگیرد حتما معطوف به نتیجه تصمیمات شورای مرکزی خواهد 
بود. عضو شورای مرکزی حزب اعتمادملی درباره برگزاری کنگره گفت: 
سعی بر این است پیش کنگره را قبل از پایان سال و کنگره اصلی را هم در 

سال آینده برگزار کنیم.

برخی نمایندگان مجلس برای استیضاح وزیر کار عزم راسخی دارند 
به ویژه زمانی که خبر رسید از داوران برنامه میزان بوده و پاداش هنگفتی 
به او تعلق گرفته است. دیروز یک نماینده مجلس در رابطه با جمع آوری 
۳۲ امضا و اعلام درخواست استیضاح حجت ا... عبدالملکی وزیر کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی، گفت: با توجه به اینکه وزارت کار یک وزارتخانه 
بسیار سنگین و مهمی است، به نظر من نوع انتصابات و عملکردی که 
وزیر کار در این مدت داشته قابل قبول نیست. جبار کوچکی  نژاد ادامه 
داد: اگر ایشان بیاید به سمت استیضاح، قطعا مجلس موافق استیضاح 
است و ایشان برکنار خواهد شد. نماینده مردم رشت در مجلس ابراز 
داشت: ایشان در عرض چند ماه نشان داد که توانایی اداره این وزارتخانه 
مهم را ندارد و ضعف مدیریتی شدید در این وزارتخانه مشاهده می شود. 
وی در پاسخ به این سوال که »آیا شما هم جزو امضاکنندگان استیضاح 
بودید؟«، گفت: من تا الان استیضاح را امضا نکردم، باید بررسی کنم و 

بعد تصمیم بگیرم.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: ممنوع الصدا و 
تصویرش کردند اما برای خودنمایی بر سر مزارش 
می روند، عکس می گیرند و منتشر می کنند. 
روایت صداوسیما و رئیس اسبق آن است یعنی 
 .. . .. ضرغامی! خبر کوتاه بود: »عزت ا . عزت ا
ضرغامی وزیر میراث فرهنگی و گردشگری که 
در مشهد به سر می برد پس از بازدید از آرامگاه 
فردوسی شاعر  بزرگ ایرانی بر سر مزار مرحوم 
محمد رضا شجریان حاضر و فاتحه ای قرائت 
کرد.« از همان ساعتی که این خبر منتشر شد، 
انتقادات به او و صداوسیما آغاز شد چنانکه یک 
فعال اجتماعی نوشت: »آقای ضرغامی!   تابستان 
۸۹ وقتی رئیس صدا و سیما بودی پخش دعای 
ربنا را به طور کامل در تمام شبکه ها ممنوع 
کردی! حالا رفتی با عکس گرفتن سر مزارش 
برای خودت اعتبار بخری؟! حافظه تاریخی 
مردم ما شاید کم باشد اما نه اینقدر...« ضرغامی 
و آنانی که پخش صدای شجریان از صداوسیما 
را ممنوع کردند، چنین بیان می کنند که او 
خودش خواستار پخش صدا و تصویرش نبود 
که تا حدودی درست است چرا که درخواست 
محمدرضا شجریان براي عدم پخش صدایش از 
رسانه ملي یک بار در سال 7۴ و بار دیگر در سال 
۸۸ مطرح شد. در نامه شجریان به ضرغامی آمده 
بود: »صدا و سیما در شرایط فعلي مستمرا اقدام 
به پخش سرودهاي میهني اینجانب به ویژه »ایران 
 اي سراي امید« مي کند. مستحضرید این سرود و 
دیگر سرودهاي خوانده شده متعلق به سال هاي 
57و 5۸ است و هیچ ارتباطي به شرایط کنوني 

ندارد. اینجانب سال ۱۳7۴ هم اعلام کردم راضي 
به پخش آثار خود از صدا و سیما نیستم، مجددا 
تقاضاي خود را تکرار مي کنم.« اما با توجه به 
هواداران زیادی که داشت قدمی از سوی صدا و 
سیما برای اطمینان بخشی به شجریان برداشته 

نشد. 
 خانه شجریان اعتراض کرد

 اثبات این ادعا را در نامه روز گذشته خانه 
شجریان می توان دریافت کرد. کانال تلگرامی 
خانه شجریان، نسبت به انتشار عکسی از حضور 
عزت ا... ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی دولت 
سیزدهم بر مزار استاد آواز ایران، واکنش نشان 
داد. در متن منتشر شده در این کانال آمده 
است: »سال ۱۳۸۸، استاد شجریان در اعتراض 
به پخش آثارش در صدا و سیما، در نامه ای به 
رئیس وقت این سازمان که از قضا همین آقای 
ضرغامی بود، ضمن اعتراض به این موضوع، از 
وی خواست تا دیگر آثارش از این رسانه پخش 
نشود. البته استاد شجریان »ربنا« را استثنا قرار 
داد و پخش آن را به اختیار خود آن ها گذاشت. اما 
ضرغامی و هم فکرانش در آن زمان، با لجبازی، در 
برخورد با استاد شجریان یک رویه خاص در پیش 
گرفتند؛ یا همه را پخش می کنیم یا هیچ کدام را! 
و این گونه شد که ربنای شجریان، دیگر از صدا 
و سیما پخش نشد. پخش نشدن ربنا از صدا و 
سیما، باعث اعتراض بسیاری شد و هجمه  زیادی 
علیه صدا و سیما شکل گرفت. در آن دوران آقای 
ضرغامی و هم فکرانش در مصاحبه ها و رسانه ها، 
در تلاش بودند که علت این موضوع را، درخواست 

خود استاد شجریان مبنی بر عدم پخش آثارش از 
این سازمان اعلام کنند اما مصاحبه های متعدد 
استاد شجریان و هدیه کردن ربنا به مردم، دروغ 
بودن ادعای آن ها را مشخص کرد. اما چندی 
پیش مصاحبه ای از علی جنتی وزیر وقت ارشاد 
در دولت حسن روحانی در مجله  »آگاهی نو« 
منتشر شد. در بخشی از این مصاحبه، جنتی از 
جلسه ای با حضور جمعی از مسئولان فرهنگی 
کشور می گوید که در آن جلسه درباره  دادن مجوز 
کنسرت به استاد شجریان مباحثی مطرح شده 
است. عزت ا... ضرغامی نیز یکی از افراد حاضر در 
این جلسه بود. جنتی درباره  این جلسه می گوید: 
»در آن جلسه من مطرح کردم که آقای شجریان 
شخصیت محبوبی است و مردم به صدای ایشان 
علاقه مند هستند و همه به ایشان سلطان آواز 
ایران لقب داده اند. او شخصیتی منحصر به فرد 
است. اینکه کار ایشان را ممنوع کردند، آن را 
پای حاکمیت می گذارند. معنایش این است که 
عده ای از علاقه مندان وی نسبت به کل حاکمیت 
مسئله دار بشوند. چرا ما باید این کار را بکنیم؟ 
گفتند ایشان در بی بی سی صحبت کرده و 
حرف هایی زده است. گفتیم بالاخره بیش از اینکه 
الان فاصله گرفته ایشان را به سمت دیگری هل 
ندهید. اگر ما با ایشان صحبت کنیم و مصاحبه 
کند و بگوید که من با نظام مسئله ای ندارم و 
نظام را قبول دارم آیا اشکالی دارد که به کنسرت 
ایشان مجوز بدهیم؟ آن جا بحث های مختلفی 
صورت گرفت و نهایتاً بجز شخص آقای ضرغامی، 
بقیه اعلام موافقت کردند و گفتند اشکالی ندارد. 

آقای ضرغامی به طور جدی مخالفت داشت.« 
این مسائل را مطرح کردیم تا به آقای ضرغامی 
و همفکرانش بگوییم که ما کم حافظه نیستیم! 
فراموش نکرده ایم که بودید و چه کردید. دولت 
روحانی تلاش زیادی برای راضی کردن شجریان 
داشت، چنانکه حسن روحاني اولین بار در 
مناظره هاي انتخابات ریاست جمهوري سال۹۲ 
با اشاره به صداي شجریان گفته بود: »هنر بهترین 
سفیر ما در جهان است؛ از حافظ سفیري بهتر 
داریم که به اروپا و آمریکا بفرستیم؟ از هنر 
فرشچیان و میرخانی و احصایی غرورآفرین تر 
داریم؟ از صدای شجریان بهتر داریم؟« گرچه 
این سخنان خیلي از علاقه مندان استاد را امیدوار 
کرد اما ۴ سال گذشته گام عملي در این زمینه 
برداشته نشد. در این میان یعنی در اسفندماه 
سال ۹۳بود که سخنگوي وقت وزارت ارشاد 
دولت یازدهم در سخناني عجیب مدعي شد 
شرط بازگشت استاد محمدرضا شجریان به 
صحنه »عذرخواهي« است. حسین نوش آبادي که 
شاید در نشست خبري خود متوجه بازتاب هاي 
این اظهارنظر نشده بود، کمتر از چند ساعت بعد 
»اشتباه« خود را تصحیح کرد و گفت: »ضرورتي 

براي عذرخواهي شجریان احساس نمي کنیم.«
 همه اعتراض کردند

اعتراض ها به عدم پخش صدا و تصویر 
شجریان منحصر به روحانی نشد و نمایندگان 
مجلس، فعالان سیاسی و هنری هم به رویه 
صداوسیما اعتراض کرده بودند مانند علی 
مطهری که در توئیتر نوشت: »رفتار صدا و 
سیما با مرحوم شجریان مبنی بر حذف آوازهای 
ایشان پس از انتقاد وی از نوع رفتار با معترضان 
در سال ۸۸ ناپسند بوده است. با یک هنرمند 
برجسته که روح لطیفی دارد و خدمات زیادی 
برای جمهوری اسلامی داشته نباید این گونه 

رفتار می شد.«
 همایون هم ممنوع است؟

همایون شجریان هم مانند پدر خوش صداست 
و می تواند در زمانی که جامعه دلتنگ صدای 
محمدرضا شجریان است به انتشار صدا و تصویر 
همایون بپردازد اما ظاهرا صداوسیما با کل 
خانواده شجریان دچار مشکل است و به نظر 
می رسد بنا دارد نام این خانواده از عرصه موسیقی 
حذف شود. همایون شجریان درباره پخش 
آثارش از صدا و سیما اظهار کرد: »یکی از دلایل 
اعتراض پدرم نسبت به پخش آثارش از صدا و 
سیما دخالت هایی بود که در قطعات صورت 
می گرفت، به صورتی که کسی که روی آهنگ 
تصویر می گذاشت به خودش اجازه می داد، 

موسیقی را ادیت کند.«

  

جزئياتدیدار
رئيسیولاریجانی
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فعالشدند
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آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
در تاریخ ایران همواره تصمیم گیری های 
اشتباه در حوزه سیاست خارجی به 
خصوص در سده های اخیر سبب شده 
تا ایران متحمل خسارت های زیادی 
شود. خسارت هایی که هنوز هم می توان 
نشانه های آن را دید. به همین علت امروز باید با درس گیری 
از گذشته مسیر صحیح را در سیاست خارجی انتخاب تا بار 
دیگر در ورطه خطرناک ایجاد شده از سوی قدرت های 
بزرگ گرفتار نشویم. در این برهه زمانی مشخصا مذاکرات 
وین، ارتباط با چین و روسیه قسمت های مهمی از سیاست 
خارجی ایران را تشکیل می دهند که همچنان اما و اگرهای 
زیادی در خصوص آن ها وجود دارد و مشخصا اشتباه در هر 
زمینه می تواند خسارت های جبران ناپذیری در پی داشته 
باشد. در راستای بررسی مهم ترین چالش های سیاست 
خارجی ایران در روزهای اخیر »آرمان ملی« گفت وگویی 
با مهدی ذاکریان، تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی 

داشته است که در ادامه می خوانید. 
   توافق موقت ممكن است منجر به دلسردی 

طرف های مذاکره کننده شود؟
مذاکرات وین یک فرآیند یکسان و روشن نیست و به 
صورت پرنوسان سپری می شود. آن چه که طرف های 
مقابل می خواهند این است که ایران در اسرع وقت به نقطه 
رعایت تعهدات هسته ای در سال ۲۰۱5 برسد. آنکه ایران 
می خواهد لغو تحریم های هسته ای و آنچه که در زمان 
ترامپ وضع شده است. اینکه نزدیک شدن به این نقاط 
تا چه میزان میسر باشد، به چانه زنی ها و دسته بندی های 
سیاسی در نظام جهانی بستگی دارد. امروز هر 6 طرف 
مقابل ایران در مذاکرات وین، نگاهی یکسان به موضوع 
هسته ای ایران دارند و در خصوص سطح غنی سازی و 
میزان ذخایر اورانیوم نیز بیشتر از خود حساسیت نشان 
می دهند. بنابراین اینکه ایران با ابزار غنی سازی 6۰درصدی 
تا چه میزان بتواند امتیازات بیشتری کسب کند، مشخص 
نیست و معلوم نیست تا چه میزان بین این 6 کشور انفکاک 
ایجاد کند. به نظر می رسد که تاکید ایران بر امتیازگیری 
بیشتر موجب وحدت 5+۱ شود. اینکه ایران بخواهد همه 
امتیازات را به صورت یک جا دریافت کند شاید به همین 
علت امکان پذیر نباشد و باید در مطرح کردن خواسته های 

خود دقت کنیم. 
   در این میان ممكن است کارشكنی هایی نیز 

در مسیر برجام صورت گیرد؟
امروز اسرائیل، عربستان، فرانسه و حتی روسیه و چین 
نیز ممکن است به سمت بر هم زدن مذاکرات بروند. یک 
اصل کلی وجود دارد و آن این مورد است که اگر در نظام 
بین الملل در موضع ضعف قرار داشته باشیم، هر کشوری 
ممکن است ضربه وارد کند. یکی از اشتباه های ایران در 
سال ۲۰۱5 این بود که زمانی که برجام منعقد شد نهایت 
استفاده را نکرد و وقت را هدر داد. ایران به علت اختلافات 
داخلی و کارشکنی مجلس و رقابت های سیاسی فرصت را 
در آن برهه زمانی هدر داد و برجام قابلیت استفاده خود را از 
دست داد و سبب شد تا اقتصاد ایران یک حرکت جدی به 
سمت توسعه نداشته باشد. ایران اگر در آن برهه زمانی به 
درستی عمل کرده بود امروز می توانست به واسطه خطای 
ترامپ، امتیازات بیشتری کسب کند و تحریم های بیشتری 
را لغو کند. امروز به علت اشتباه های خودمان نمی توانیم 

خسارت دریافت کنیم و صرفا احتمالا تحریم ها لغو شود. 
   چه امری سبب شده است تا جایگاه ایران در 

عرصه بین الملل تضعیف شود؟
عدم وجود همبستگی در داخل کشور یکی از علت های 
مهم است. اینکه دولت وزرای خارجه پیشین را دعوت 
می کند اما از دکتر ظریف دعوت نمی شود، در تضاد با 
همبستگی ملی است. مگر می شود از معمار برجام برای 
احیای برجام مشورت گرفته نشود. به جای لج بازی باید 
امروز به منافع کشور و مسائل مردم توجه داشته باشیم. 
امروز اگر از دکتر ظریف که معمار برجام است، مشورت 
گرفته می شد قطعا ایران می توانست امتیازهای بیشتری 
از غربی ها بگیرد. آیا می شود یک ساختمان را بدون نظر 
معمار آن بازسازی کرد؟ یکی از بزرگ ترین خلأها امروز 
این است که وقتی رئیس جمهور قصد سفر به روسیه را 
دارد و وزرای خارجه سابق را دعوت می کند اما در میان 
آن ها دکتر ظریف حضور ندارد، یک اشتباه است. حتی 
اگر ایشان مخالف شما هستند باید نظر مخالف او را شنید. 
   سفر وزیرخارجه به چین و آغاز توافق 25 ساله 
ایران و چین با توجه به ارتباط این کشور با رقبای 
عربی ایران، چه پیامدهایی می تواند داشته باشد؟

چین به تنهایی علیه ایران تا به امروز اقدامی انجام نداده 
است بلکه دولت این کشور همگام با سایر کشورهای جهان در 
زمان تحریم عمل کرده است. در زمان ترامپ شاهد بودیم که 
چین حاضر به شکستن تحریم ها نشد و در اواخر دوره ترامپ 
بود که خرید نفت از ایران را آغاز کرد. در دوره احمدی نژاد نیز 
چین، ایران را تحریم کرده بود و پول های ایران را نزد خود نگه 
داشته بود و پس از دوره احمدی نژاد نیز حاضر نبودند تا طلب 
ایران را پس دهند. چین نمی خواهد جهان را به صورت تک 
قطبی اداره کند اما توجه ویژه ای به خاورمیانه دارد و متوجه 
شده است که با عقب نشینی آمریکا از خاورمیانه، می تواند 
در این منطقه حضور بیشتری داشته باشد. خاورمیانه امروز 
اهمیت کم تری برای آمریکا دارد و عملا این کشور توجه 
خود را معطوف به خاور دور و تایوان کرده است و در حال 
سوق پیدا کردن به این سو است. چین به لحاظ اقتصادی 
به جهان متعهد است و به همین علت بیش ترین مراودات 
اقتصادی و تجاری خود را با غرب و آمریکا دارد اما به مسائل 
سیاسی و خروج آمریکا از خاورمیانه نیز توجه دارند. بنابراین 
طبیعی است که از یک طرف بخواهند با سایر کشورهای عربی 
خاورمیانه روابط خود را افزایش دهند و از سوی دیگر نیز 
بخواهند یک قرارداد ۲5 سال با ایران امضا کنند و همکاری 
اقتصادی فیما بین را توسعه دهند. اینکه این قرارداد صرفا به 

نفع چین است یک برداشت اشتباه است.

اعتراض خانه شجریان به عزت ا... ضرغامی: 

فراموش نکردیم
 چه کردید

  ربنا ممنوع نبود، چرا پخش نكردید؟
  همایون شجریان زنده است؛ آثار او را پخش کنید


